
z á p i s 

z jednání \ědecké rady ÚVSV CSAV konané dne 15.1.1990 

Přítomni : členové VR - Holý, Horyna, Hroch, Hubík, Klementová, 
Lukášová, Sekot, Valach, Viewegh 

přizvaní - Hodovský, Svoboda 
Jednání řídil dr. Hroch 

1. Administrativně organizační záležitosti 

a) Zapisovatelkou byla stanovena dr. Lukášová. Zápisy autorizo vané 
předsedou VR budou po dohodě se sekretariátem ÚVSV předá v ány 
přímo p. Nespěšné. 

b) Problematika kompetence VR a jejího předsedy: 

Dr . Hroch informoval přítomné výběrově o usnesení mimořádného 

VS ČSAV ze dne 21 .1 2.1989 . Dr. Sekot podal návrh, aby vpravo 
moci předsedy bylo navrhovat program a modero vat jednání. 
Po obsáhlé diskusi k návrhu, zaměřené zejména na procedurální 
a kompetenční otázky přizvávání nečlenů vědecké rady na její 
jednání a problematiku vztahu pravomoci a odpovědnosti předsedy 
\ědecké rady byl vysloven následující závěr: 

- zasedání VR se účastní členové VR 
- na zasedání VR mohou být v souvislosti s programem jednání 

přizváni hosté; přizvání je v kompetenci předsedy VR, členové 
\ědecké rady mohou předsedovi podá vat návrhy na přizvání 

- přiz\aní hosté se jednání vědecké rady účastní po dobu nezbyt
ně nutnou 

- ústavní rada, v jejímž čele je ředitel ústavu, řídí pracoviště 

po stránce organizační ; spojejí mezi vědeckou radou a ústavní 
radou zabezpečuje ředitel ústavu 

- ředitel ústavu je povinen informovat VR o chodu pracoviště 

a předkládat jí hodnocení práce ústa\u; ředitel je pravidelně, 

případně podle potřeby přizváván na jednání VR předsedou, má 
právo někoho za sebe na jednání delegovat 

- ředitel ústavu může požádat o svolání VR, na jeho žádost s\o
lává předseda zasedání VR do týdne; ředitel ústavu může ro\ně ž 

navrhovat předsedovi VR přizvání určitých hostů (rozhodnutí je 
v kompetenci předsedy VR) 

- \ koncepčních záležitostech jsou členové VR povinni předávat 

informace z VR pracovníkům svých oddělení 
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- pfedseda R na\rhuje progra • jednání VR a zastupuje radu navenek; 

záležitostech, kterě se týkají oddělení psychologie, j1 zastu

p e žd spolu se zástupcem oddělení psychologie dr. Viewegh. 

2. Proble • atika restrukturalizace ústavu 

Or. S\oboda infor • oval o své• jednání s akade•ike• Delongem. 

Ak. Delong dostal od ak. Knappa za úkol zajistit, aby brněnská pra

CO\lště, ted i ÚSV, vypracovala své progra•y existence. Původní 

ter■ťn středa 17.1.) byl přesunut na středu 24.1.1990. Pokud jde 

o otázku obnovení sa • ostatné Psychologické laboratoře, zastává 

ak. Delong názor, že je • ožné podat návrh na utvoření d~ou ústavů, 

tj. Psychologické laboratoře a ÚVSV. Obecně je tendence saěřo\at 

k pobofké • (napf. Ústav slavistiky), sa • ostatnost ÚVSV tí• není 

ohrožena. Progra •, který • á ústav ypracovat, by ■ěl podle dr. S obody 

zahrnovat regionální hledisko (spolupráce s UJEP, nutno j1 co nejdříve 

na ázat). Návrh by měl obsaho at: 

l) stručné zhodnocení dosa adního vývoje 

2) né rh koncepčního za■ěření 

3) návrh struktury 

•> návrh názvu 

Z■ěna néz u ústavu v současné fázi se nepředpokládá, návrh na no ý 

náze nebude nyní řídícím gremiem CSAV posuzován. Gre• ium bude 

fungo at do dubna, kdy bude jmenováno nové vedení CSAV. Ke koneen•

• u rozhodnutí o existenci ústavu dojde až ptíští rok . Konkrétní pro

gramy existence, o které požádal brněnská praco iště ak. Knapp, 

budou podkladem pro jednání (rozsah až 3 strany). 

Doc. Hodovský doplnil informaci dr. Svobody o upozorněn1 na 

obtížné finanční podmínky nejbližší • období. Kritérie • posuzO•t11• ~~~: 

ústa O bude možnost uspokojení společenské poptá ky. Výzku•nj 

bude oriente ána především na základní ýzku•, o še • pouze z 

ýzku• se nemusí setkat s plný • pochopení •• 

Dr. Hroch upozornil na • ateriály, které byly dosud 

tj. ná rh koncepce ÓVSV (oriente aný religionisticky) a névrh 

cepce etiky, a na rhl ést diskusi ke d ěaa základní • probl 

a) restrukturalizace ústa u 

b zebezpeůní pfípra y • ateriálu 
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ad a) Diskuse byla zaměřena především na problém zachování či neza
cho\ání současných oddělení, na vztah obor - oddělení - tvůrčí 
tým, na souvislosti strukturálních změn s finančními otázkami 
a s koncepci ústavu. v daném kontextu upozornil doc. Hodovský 
na skutečnost, že stávající struktury ústavu byly zrušeny 
z hlediska vypraco\ ·ávání koncepčních materiálů, oddělení ústa
\U však zůstá\ají zachována. Dr. Hroch poukázal na tendenci 
části Ústa\u slavistiky spojit se s ÚVSV. Možnost jednání 
s ÚS byla prozatím za\ržena, nebot se, jak informo\al dr . Svo
boda, předpokládá, že budou přijaty spíše ná\rhy na malá a smyslu
plná praco\iště (rozhodující bude program) . Dr. Hroch seznámil 
přítomné s materiálem, který \ypraco\al jako podklad pro žádaný 
program existence pracoviště. 

V průběhu diskuse dospěli diskutující k následujícím zá\ěrům: 
- návrh restrukturalizace bude vycházet ze stávající struktury 

pracoviště 

- návrh bude respektovat žádost psychologického oddělení o re
habilitaci samostatné Psyc hologické laboratoře, tzn. bude 
prezentovat ústav již nyní jako celek, skládající se z Psycho
logické laboratoře a ÚVSV, sestávajícího z oddělení religio
nistiky, sociologie a etiky 

- návrh bude počítat se vznikem realizačních týmů\ přechodném 
období; realizační týmy budou orientovány v ná\aznosti na 
celkovou koncepci ústavu, jejich složení a zaměření bude 
schvalováno vědeckou radou; realizační týmy\ rámci ÚVSV 
mohou být utvářeny bez ohledu na oddělení. 

ad b) Pro vypracování materiálu pro ak. Delonga byla stano\ena skupi
na ve složení: předseda VR dr. Hroch, tajemník ústa\u dr. S\oboda 
zástupce odd. psychologie dr. Viewegh . Členové VR shromáždí pod-
n ěty ze svých oddělení a odevzdají je předsedo\i VR do pátku 
19.1. Materiál musí být vypraco\aný nejpozději do úterý 23 . 1 . 
Podepsán bude předsedou VR a dr . Vieweghem, kopie bude předána 
všem oddělením. 

3. Různé 

a) Ředitel ústavu informoval členy vědecké rady o přidělení 3 nových 
míst na oddělení etiky. Na jejic h obsazení podal následující 

' 
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návrh•: dr. Brázda (př h d 
_ _ ec o ze studijního pobytu na odd. e v,,, 

dr. Da\1dkova (přech d d v 

v 
O z O delení religionistiky ), dr. Svoboda 

( prechod z oddělen· 1 .... 1 re 1g1on1st1ky ) . Místa nebudou obsazena kon-
kursem. 

b) ~editel ústavu doc. Hodovský informoval členy vědec~é rady o žá
dosti Čsl o natočeni rozhovoru s nim k problematice, jíž se zabý
vá ÚVSV. Požádal členy VR o vyslovení názoru na realizaci tohoto 
rozho\oru . Členové VR se po kratší diskusi shodli na tom. že ~a
točení rozhovoru a jeho obsah spadá do kompetence ředitele pra-
coviště . 

c) Doc . Hodo\ský informoval, že 16 . 1 . 1990 \ 8 hod. zasedá VR Ústa .J 
slavistiky a doporučil, aby se jejího jednání někdo z ÚVSV zúčast
nil. Účast zabezpečí dr . Hroch . 

d) Dr . Holý požádal doc. Hodovského, aby z pozice ředitele ustavil 
na pracovišti komisi pro nápravu křivd. Doc. Hodovský jeho návrh 
akceptoval . 

e) Dr . Svoboda upozornil na finanční omezení v tomto roce - rozpočet 

ústavu byl snížen o 130 000 Kčs. 

f) Příští zasedání \ědecké rady se koná v pondělí 22.1.1990 

ve 13.30 hod. 

za psala: dr . R. Lukášová 
sc hválil: dr. J. Hroch 


